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واکنشپزشکیانبهاظهاراتعلمالهدی
مســعود پزشکیان گفت: از مردم بپرســیم که ما در این چند دهه که قدرت به 
دســت داشتیم و چپ یا راســت بوده اما دست مسلمانان بوده، حال آیا آن ها را 
علاقه مندتر کرده یا خرابتر کرده اســت؟! من قدرت داشــتم و خراب کردم، اما 
کسانی که در بیرون، مسجد، صداوسیما و مدارس بودند با دین مردم چه کردند؟

به گزارش جماران، مسعود پزشــکیان، نماینده تبریز، در خصوص صحبت های 
احمد علم الهدی که مهم ترین آســیب در کشــور دو قطبی سازی است، گفت: 
وقتی رقیبی مقابل آدم نباشد، هر کار اشتباهی صورت بگیرد بهترین است. مثل 
شرکت های تولید خودرو چون ایران خودرو و سایپا که هر بنجلی را تولید کنند 
و به مردم بدهند آن ها مجبور هستند در صف بایستند و به اجبار خرید کنند و 
هزینه آن را بپردازند ولی اگر رقیبی بیاید آن ها می توانند در بازار بمانند؟ ما اگر 
می خواهیم اسلام و اعتقاد ما رونق پیدا کند باید اجازه بدهیم رقبا ما را نقد کنند 
و جواب آن ها را با منطق، عقل و علم بدهیم نه آنکه هر که حرف زد. بگوییم تو 
کافر و ضوابط ولایت هستی و نتیجه آن این است که بی عرضگی های خود را به 

اسم اسلام و دین و انقلاب تمام کنیم.
پزشــکیان در واکنش به اعتراض رد صلاحیت خود گفت: برای من مهم نیست، 
راهی که ما تا امروز آمدیم برای پست نبوده است من زمانی که وزیر بودم و آن ها 
می خواستند من را استیضاح کنند وسایل خود را جمع کردم تا دیگر به وزارتخانه 
برنگردم . اگر قرار باشد به خاطر وزیر یا نماینده شدن از اصول و اعتقاد خود کوتاه 

بیایم و سرخم کنم هیچ وقت آن را نمی خواهم.
وی در پاسخ به این سوال که روند این مسیر را چگونه خواهد دید، گفت: از مردم 
بپرسیم که ما در این چند دهه که قدرت به دست داشتیم و چپ یا راست بوده 
اما دست مسلمانان بوده، حال آیا آن ها را علاقه مندتر کرده یا خرابتر کرده است؟! 
من قدرت داشــتم و خراب کردم اما کسانی که در بیرون، مسجد، صداوسیما و 
مــدارس بودند با دین مردم چه کردند؟! چرا اینطور شــد، دین باور ما منطق و 
دلیل دارد. چون سواد نداریم و نمی توانیم با دلیل مردم را قانع کنیم و راحت انگ 
می زنیم و چون آقا گفته شما حق ندارید حرف بزنید. مگر آقا حرف غیرمنطقی 
می زند! وقتی حرف زده باید آن  را توجیه کنیم و نگوییم تو حرف نزن شــما به 
جــای جواب دادن و به دلیل اینکه بی ســوادی می گویی آقا این حرف را نزده و 

چه ربطی دارد؟
نماینده تبریز درباره صحبت های محمدباقر قالیباف از نمره قبولی مجلس، افزود: 
مجلس دو کار دارد؛ ابتدا قانون بنویسد و دوم نظارت کند. ما بر قانون های نوشته 
شــده نظارت نکردیم و آن ها هم اجرا نکردند و حال دوباره قانون نوشته شود و 
وقتی کســی قرار نیست اجرا کند و ســوالی بپرسد، پس نوشتن آن به چه درد 
می خورد؟! باید انباشت از قانون ها را درست کنیم مگر قانون ششم چه مشکلی 
داشــت که قانون برنامه هفتم را نوشتیم. و این را مانند آن اجرا نمی کنند و در 
خصوص اینکه چرا اجرا نمی کنند ســوالاتی داریم اما به نوشتن ادامه می دهیم!. 
یک سال و نیم است که از وزیری درخواست کردیم به صحن بیاید اما نیامد و تا 

آخر دوره هم نخواهد آمد!

احمدیبیغشخطاببهقالیباف:
دردامفریبونادانیرسانهملینیفتید

یک نماینده مجلس خطاب به محمدباقر قالیباف نوشت: سستی و بی تدبیری و 
ندانم کاری دفتر شما در برگزاری برنامه زنده تلویزیونی،  جنابعالی را در دام فریب 

و نادانی رسانه ملی قرار می دهد.
به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، محمود احمدی بیغش نماینده شــازند در 
مجلس شــورای اسلامی در شــبکه اجتماعی ایکس خطاب به قالیباف نوشت: 
سستی و بی تدبیری و ندانم کاری دفتر شما در برگزاری برنامه زنده تلویزیونی، 
آنهم در زمانی که مطابق قانون همه نامزدهای انتخاباتی از حضور در رسانه های 
رسمی کشور بویژه رادیو و تلویزیون منع شده اند جنابعالی را در دام فریب و نادانی 
رسانه ملی قرار می دهد تا همه زحمات و خدمات شما را ظرف نیم ساعت بر باد 
بدهد، از بی پیمانی آقای جبلی که همه جوره ضعف خود را اثبات کرده انتظاری 

بیشتر از این نیست، اما دفتر و روابط عمومی مجلس چرا اینقدر بی تدبیرند؟!

محسنهاشمی:

کاندیداتوریامبرایانتخابات1404،گمانهزنیاست

محسن هاشمی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: ادعاهای 
مطرح شــده پیرامون داوطلبی بنده در انتخابات ریاســت جمهوری صرفاً یک 
گمانه زنی زودهنگام اســت. اینکه هنوز انتخابات مجلس را پشت سر نگذاشتیم، 
ناگهان از انتخابات ریاســت جمهوری می گویند این یــک گمانه زنی زودهنگام 

محسوب می شود که باید منظور خودشان را از این کار توضیح دهند.
آقای هاشــمی! به تازگی ادعایی مبنی بر اینکه شما به دنبال داوطلبی 
برای انتخابات ریاست جمهوری هستید در رسانه  اصولگرا منتشر شده، 

این ادعا تا چه اندازه به واقعیت نزدیک است؟
ادعاهای مطرح شده پیرامون داوطلبی بنده در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۴ 
صرفاً یک گمانه زنی زودهنگام است. به عبارت دیگر اینکه هنوز انتخابات مجلس 
را پشت ســر نگذاشتیم، ناگهان از انتخابات ریاست جمهوری می گویند این یک 
گمانه زنی زودهنگام محســوب می شود که باید منظور خودشــان را از این کار 

توضیح دهند.
اخیرا بازهم بحث دلخوری کرباســچی از حزب کارگزاران مطرح شده، 

چقدر این موضوع نزدیک به واقعیت است؟
این گمانه زنی ها و نتیجه گیری ها از تحولات در حزب کارگزاران سازندگی جنبه 
مثبت ندارد. به نظر بنده در یادداشــت هایی که به این ترتیب نوشــته می شوند 

حرکت مثبتی مشاهده نمی شود.
یعنی دنبال اختلاف افکنی هستند؟

بله، به واســطه نوشتن چنین یادداشت هایی که در آن به اختلاف کرباسچی در 
حدود ۳ ســال پیش می پردازند و از طرفــی کاملًا زود هنگام پیرامون انتخابات 
ریاســت جمهوری گمانه زنی می کنند، همه این موارد حاکی از آن است که این 
یادداشــت ها تنها یک تحلیل غلط هستند که در نتیجه آن به دنبال فرافکنی و 

اینکه فقط یک حرفی گفته باشند، است.
حزب کارگزاران ســازندگی قصد دارد برای انتخابات مجلس دوازدهم 

لیست بدهد؟
منتظر تایید صلاحیت ها از طرف شــورای نگهبان هستیم، حدود ۵۰ روز دیگر 
نتایج احراز صلاحیت ها منتشر می شود و آن وقت تصمیم می گیریم که می توانیم 

لیستی ببندیم یا خیر.
از چهره های شــاخص عضو حزب کارگزاران کسی ثبت نام کرده که در 

صورت تایید صلاحیت سرلیست قرار بگیرد؟
باید نتیجه احراز صلاحیت ها مشــخص شــود و ببینیم در هــر نقطه از ایران 
صلاحیت چه کسانی تایید شده و در نهایت می شود لیستی بست یا خیر. البته 
تعداد اعضای شــاخصی که ثبت نام کردند بســیار کم است تا جایی که از حزب 
کارگزاران ســازندگی فقط نمازی و تاج الدین ثبت نــام کردند اما آنهایی هم که 

ثبت نام کرده بودند، تایید صلاحیت نشدند.
البته حزب کارگزاران ســازندگی همراه اعضا، هیئت موســس و شورای مرکزی 
که همگی از سوابق ارزشمندی در مدیریت اجرایی کشور برخوردار هستند این 
قابلیت را دارد که در صورتی که افراد در نتیجه نظارت استصوابی تایید صلاحیت 
شــوند، بر مبنای سیاست های اعتدالی کشــور را به صورتی اداره کند که از نظر 

معیشت، توسعه و ناترازی ها کشور از بحران خارج شود.

ویژه

مجلس

احزاب

گروه سیاســی-مانیا شوبیری: مدت زمان 
زیادی تا انتخابات مجلس شــورای اسلامی و 
مجلــس خبرگان باقی نمانده اســت، اما تنها 
خبر داغ این روزها رد صلاحیت های گسترده 
از سوی هیات های اجرایی است؛ آماری که به 

گفته فعالان سیاسی بی سابقه است. 
دبیــرکل حزب اراده ملت ایران معتقد اســت 
بندهای که بــرای رد صلاحیت افــراد به آن 
اســتناد شده همه نشــان این است که خیلی 
از افراد می توانســتند در انتخابات باشــند، اما 
توسط هیات های اجرایی کنار گذاشته شدند. 
به گفته وی این داستان ریشه در اراده ای دارد 

که برایش رای و حضور مردم اهمیتی ندارد. 
احمد حکیمی پور در ادامــه این گفت  وگو از 
عملکرد دولت و مجلس نیز ســخن گفت. وی 
همچنین با تاکید بر اینکه برای امید به آینده 
نیاز است تا فضای کشور باز شود، گفت: به امید 
زنده ایم اما متاسفانه نشانه های آن زیاد نیست.

نماینده ســابق مجلس  احمد حکیمی پــور، 
شورای اسلامی در گفت و گو با مردم سالاری 
با اشاره به اینکه نتیجه بررسی صلاحیت ها از 
طرف هیات های اجرایی در مقایسه با دوره های 
قبل بی ســابقه بود افزود: با این کار هیات های 
اجرایی کار را ســخت تر کردند و امکان رقابت 
را پاییــن آوردند. حکیمی پــور افزود: بندهای 
کــه برای رد صلاحیــت افراد به آن اســتناد 
شده همه نشان این اســت که خیلی از افراد 
می توانستند در انتخابات باشند و در رقابت ها 
به صورت جدی حضور داشته باشند، اما توسط 

هیات های اجرایی کنار گذاشته شدند. 
وی با تاکید بر اینکه نتیجه این اتفاق کم رونق 
شدن انتخابات خواهد بود، گفت: این حجم از 
ردصلاحیت ها باعث می شــود که انگیزه، شور 
و شــوقی که برای انتخابات  باید در جامعه به 
مردم، کاندیداها و فعالان سیاسی ایجاد شود، 
از بین برود. جریانی که از ســال 98 شــاهد 

رفتارهای مشارکت گریز آن هستیم. 
این نماینده ســابق مجلس در ادامه این گفت 
 وگو با اشــاره به اینکه استقبال برای ثبت نام 

از ســمت اصلاح طلبان کمرنگ بــود، افزود: 
اصلاح طلبان از یک سو به خاطر تجربیاتی که 
از انتخابات گذشته داشتند به میدان نیامدند و 
از طرف دیگر داستان پیش ثبت نام با تعجیل 
و فوری پیش آمد و امــکان برنامه ریزی را از 
جریان اصلاحات ســلب کرد. البته کسانی که 
ثبت نام کردند هم با نتیجه بررسی هیات های 

اجرایی دلسرد شدند.
حکیمی پور خاطر نشــان کرد: از طرف دیگر 
نیز ذهنیتی در بخشــی از کنشگران سیاسی 
ایجاد شده است که احساس می کنند از مسیر 
انتخابــات و صندوق نمی شــود کاری کرد به 

همین دلیل ترجیح دادند ثبت نام نکنند.
اراده ای رای و حضور مردم برایشــان اهمیتی 

ندارد
وی در ادامــه این گفت وگو در پاســخ به این 
سوال که ممکن است شورای نگهبان برخی از 
رد صلاحیت شدگان را مجددا تایید صلاحیت 
کند، گفت: در سیاست هرچیزی ممکن است، 
اما چیــزی که من دریافــت می کنم با توجه 
بــه تجربیاتی که در سیاســت عملی و نظری 
داشته ام، داستان در واقع ریشه در اراده ای دارد 
که برایش رای مــردم و حضور مردم اهمیتی 
ندارد و متاسفانه این ها دست بالای را در فرایند 
تصمیم گیری دارند به خصوص در دستگاه های 

اجرایی و نظارتی.
حکیمی پــور تاکید کرد: به هرحال رتق و فتق 
مسائل کشور در دست جریانی است که عملا 
اعتقادی به این مساله ندارد. احساس من این 
اســت که این جریان سیاسی در کشور اساسا 
منافعش و یا میل و تمایلش به دور بودن مردم 
از صحنه است. ترجیح می دهند مردم تمایلی 
به انتخابات نداشــته باشند و هرچه مشارکت 
پایین تر باشــد گویا این ها بیشتر به هدفشان 

نزدیک می شوند.
دبیــرکل حزب اراده ملت ایران خاطر نشــان 
کرد: در تحولات جامعه ایران و سوابق انتخابات 
و مشــارکت مردم اگر آمارگیری کنیم متوجه 
می شــویم که از ســال 98 شــاهد رفتارهای 

مشارکت گریز هستیم؛ حالا این کدام جریان 
سیاســی اســت و چه جناحی من نمی دانم. 
نمی شــود گفت اصولگراها اینگونه هســتند، 
چون در داخل جریان اصولگرا هم ما صداهای 

مشاکت جویانه را می شنویم.
حکیمی پور افزود: نمیدانم اســم آن را جریان 
بگذارم یا گروه ذی نفوذ؛ چون عملا ما تابلو و 
نشانی از این حرکت نمی بینیم که بخواهیم با 
آن رقابــت یا دیالوگ کنیم، اما نتیجه را عملا 
در جای جای کشــور می بینــم که یک اراده 
معطوف به هدف و ســازماندهی شــده حاکم 
اســت که ارزش مشارکت و انتخابات را روز به 
روز پایین تــر می آورد و اینکه مردم چطور فکر 
می کنند برایشان مهم نیست؛ این موضوع مهی 

است که نیاز به آسیب شناسی دارد.
نتایج مجلس حداقلی معلوم است

این نماینده ســابق مجلس شورای اسلامی در 
ادامه به عملکرد مجلس یازدهم اشــاره کرد و 
گفت: نتایج مجلس حداقلی معلوم است، می 
بینید این مجلس علارقم اینکه با شعار مجلس 
انقلابی ســرکارآمد و یک دست و همسو بود، 
اما چه در خود مجلس چه در تعامل مجلس و 
دولت ما شاهد اختلافات و بحث های فرسایشی 
بودیم، بحث های که ســودی جــز هدردادن 

انرژی و توان کشور ندارد. 
حکیمی پور افزود: تا زمانی که قدرت سیاسی 
کشــور در یک فرایند شفاف از مسیر نهادهای 
سیاسی و تشــکلات حزبی عبور نکند، فرایند 
پاســخگویی و شــفافیت شــکل نگیرد این 

مشکلات وجود خواهد داشت. 
مجلس یازدهم، پر مصوبه و غیر موثر 

وی خاطر نشــان کرد: به مصوبات این مجلس 
دقــت کنیــد؛ در حوزه های مختلــف عمدتا 
مصوباتی اســت که با واکنــش منفی جامعه 

همراه بوده است. 
حکیمی پور با اشاره به اینکه من این مجلس را 
یک مجلس پرمصوبه و غیر موثر می دانم، گفت: 
مصوباتی که دائما در حال رفت و برگشــت به 
شــورای نگهبان اســت؛ بار کارشناسی پایین 

دارد، بار کیفی مصوبات پایین اســت و از همه 
مهمتر همدلی و همراهی مردم با این مصوبات 
دیده نمی شــود و افکار عمومی مرتب ضد این 

مصوبات موضع گیری می کنند.
دولت سیزدهم قرار بود نگذارند سفره 

مردم کوچک شود
دبیرکل حــزب اراده ملــت ایــران در ادامه 
گفت وگو با مردم ســالاری، به عملکرد دولت 
سیزدهم اشــاره کرد و گفت: این دولت وقتی 
سرکار آمد وعده های شــیرین زیادی داد، اما 
می بینیم الان که در ســال ســوم هست این 
وعده ها تحقــق پیدا نکرده و ناهماهنگی بین 
بخش اقتصادی دولت با دیگر بخش ها به چشم 

می آید.  
حکیمی پور خاطر نشان کرد: دولت سیزدهم 
قرار بود نگذارند سفره مردم کوچک شود و یا 
در خصــوص دلار، نگذارند قیمت ارز بالا برود، 
قرار بود به فضای کسب و کار آرامش و امنیت 
بدهد؛ اما کماکان مشــکلات اقتصادی، تورم و 
انواع و اقســام گرفتاری های مردم در معیشت 
و همچنین امید به آینــده و نگرانی هایی که 
در بحث اشــتغال و کســب و کار وجود دارد، 

همچنان پابرجاست. 
وی با بیان اینکــه ما هنوز ندیده ایم که دولت 
توانسته باشــد کارنامه ای مورد قبولی را ارائه 
دهد، افزود: وضع نسبت به گذشته بهتر نشده، 
دولت را باید یا با کارنامه اش بســنجیم، یا با 
وعده هــای کــه داده و یا میــزان عمل به آن 

وعده ها.
حکیمی پور خاطر نشــان کرد: دولت پیش و 
پس از انتخابات برنامه ای ارائه کرد؛ برنامه ای 
که به گفته خودشان کارشناسان این برنامه را 
تهیه کرده اند، باید این برنامه را مقایسه کنند 
و ببینند بــا توجه به شــاخصه های کمی در 

بخش های مختلف چه وضعیتی دارد؟
دولتی ها با عدد و رقم با مردم صحبت کنند

این نماینده ســابق مجلس تاکیــد کرد: باید 
وضعیت امروز کشــور را با وضعیت گذشــته 
مقایسه کرد، بیایند بســنجند که با توجه به 

دولت گذشــته چه چیزی تحویل گرفته اند و 
الان در کجا هستند. 

حکیمی پور ابراز امیدواری کرد که مســئولان 
دولتی از صحبت های کلی عبور کنند و با عدد 
و رقم به مردم بگویند وعده هایی که داده شد 
در چه شرایطی قرار دارد و چقدر از آن محقق 
شده اســت؛ تا مردم بتوانند قضاوت و ارزیابی 

دقیقی از عملکرد دولت داشته باشند.
آینده کشور را مردم رقم می زنند

حکیمی  پور با اشــاره بــه اینکه یک بخش از 
آینده سیاســی کشــور مربوط به مسئولان و 
دولت هاســت گفت: آینده کشور را مردم رقم 
می زنند، من بــه آینده این کشــور امیدوارم 
و معتقــدم درنهایت مســئولان بایســتی به 
خواسته های مردم در همه حوزه های اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و سیاســی پاســخ مثبت 

بدهند و به آن جامع عمل بپوشند.
وی افزود: فقط می ماند این که چگونه باید این 
مســیر را طی کنیم؟ یک وقت اســت که این 
مسیر پرهزینه می شــود؛ فاصله مردم و دولت 
زیاد می شــود، بحران بی اعتمــادی عمیق تر 

می شود. 
باید فضا را باز کرد

به گفته حکیمی پور اما اگر بخواهیم فضاهایی را 
انتخاب کنیم که این مسیر، مسیر کم هزینه ای 
باشد، امید به جامعه برگردد، مشارکت افزایش 
پیدا کند؛ راهش این اســت که باید فضا را باز 
کرد، باید به فعالان سیاسی، احزاب، تشکل ها، 
نهادهــای مدنی و تشــکل های صنفی اجازه 

بدهیم بتوانند مطالباتشان را مطرح کنند.
وی در ادامــه تاکید کرد: مــا هنوز نفهمیدیم 
مردم ما اگر بخواهند به چیزی اعتراض کنند 
چطوری و در کجا باید این اتفاق شکل بگیرد، 
هر اعتراضی می شــود می گوینــد برگرفته از 
توطئه های بیرون بوده و دشمن طراحی کرده 
اســت. این نماینده ســابق مجلس گفت: اگر 
بگویم تشکل سیاسی، صنف یا گروهی بخواهد 
مطالباتــش را مطرح کند؛ چیــزی که قانون 
اساســی هم مجوزش را داده است، باید کجا و 
چگونه این اتفاق بیافتد؟ سوالی که هیچوقت 

جوابی ندارد!
هرچه جلوتر می رویم 
هزینه ها بیشتر می شود

وی در ادامــه با تاکید بر اینکه اینها پارادکس 
اســت و نمی تواند دوام زیادی داشــته باشد، 
گفت: هرچه جلوتر می رویم هزینه ها بیشــتر 
می شود، در نتیجه دولت و مسئولان باید فکری 
کنند؛ هرچقدر مردم ناامید شوند نتیجه بهتری 

برای کشور به ارمغان نمی آورد!
حکیمی پور افزود: نیروهای دلســوز، نیروهایی 
که به پیشــرفت و تعالی کشور می اندیشند و 
صرفا مســائل را در حوزه باندی و جناحی رقم 
نمی زنند، این ها باید در دســتگاه های تصمیم 
گیر و تصمیم ســاز ورود کنند و دست بالا را 

داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکــه همه با من باید تبدیل 
به همه با هم شــود، افزود: باید از همه توان ها 
درجهت آبادی و پیشرفت کشور استفاده کرد. 
نباید یک گروه یا جریانی یک برداشت و تفکر 
داشته باشــند و بگویند همه باید مثل ما فکر 
کنند. به امید زنده ایم اما متاسفانه نشانه ها زیاد 

نیست
حکیمی پور خاطر نشان کرد: کشور متعلق به 
مردم اســت، صاحبان مملکت مردم هستند و 
هرکجای دنیا هم که بروند دلشان برای کشور 

می تپد.  
دبیــر کل حزب اراده ملت بــا تاکید بر اینکه 
نشــانه های امید در انتخابات نمایان می شود، 
افــزود: هرچه انتخابات این امیــد را در مردم 
ایجاد کند که گشایشــی در راه اســت، مردم 

می توانند به آینده امیدوار شوند. 
حکیمی پور در پایان گفت: ما کمامان به امید 

زنده ایم اما متاسفانه نشانه ها زیاد نیست.

نشست مشــترک نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی با رئیس قوه قضائیه و معاونان این 
قوه روز گذشــته )دوشنبه( به مناسبت هفته 

مجلس در صحن مجلس برگزار شد
به گزارش ایســنا، حجت الاسلام والمسلمین 
ایــن  در  اژه ای  محســنی  غلامحســین 
نشســت اظهار کــرد: ما امروز یک سلســله 
عقب ماندگی هایی داریــم، این که فریاد بزنیم 
ایــن عقب ماندگی ها تقصیر چه کســی بوده 
اشــکالی ندارد، اما ما را به جایی نمی رساند. 
باید دید امروز چطور ایــن کار عقب افتاده را 

جبران کنیم. 
اژه ای خطاب به نمایندگان تصریح کرد: چند 
مــاه دیگر تا پایان دوره شــما نمانده اســت 
مــن هم نزدیک به نصف دوره مســئولیتم را 
گذرانده ام، زمان با سرعت می گذرد و خدمت 

رسانی بیشتر از دست ما می رود.
وی اظهار کرد: ما درباره برق نسبت به تولید 
و مصرف ناترازی داریم، این ناترازی در تولید 
و مصــرف گاز هم وجــود دارد درباره آب هم 
مســائل جــدی داریم که اگر به آن نرســیم 
مشــکلاتی جدی بــه وجود می آیــد، درباره 
سوخت مثل بنزین ناترازی است باید کارهایی 
صورت می گرفته که نشده است. حالا آیا باید 
عزا بگیریم؟ باید همه دست به دست هم داده 
و پشت به پشت هم عقب ماندگی ها را جبران 

کرده و ارتقاء ببخشیم. 
رئیس قوه قضائیه با اشاره به نام گذاری امسال 
تصریــح کرد: رهبر انقــلاب و ولی امر ما یک 
شخصیتی اســت که در همه زمینه ها تجربه 
دارد و از کارشناسان نظر می خواهد و مشورت 
می کند، نزدیک به هشت ماه و نیم از ابتدای 
سال گذشــته باید ببینیم که برای حمایت از 

تولید و کاهش تورم چه کرده ایم؟ 
رئیس قــوه قضائیه در ادامه تصریح کرد: باید 
مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه، دولت را 
کمک کنند به خاطر برخی از این مسائل که 
بنده ذکر کردم مانند کاهش ارزش پول ملی و 

ناترازی بانک ها و از این دست مسائل.
اژه ای ادامــه داد: مردم ما متدیــن، صبور و 
انقلابی هســتند و زیر بار فشارها برای حفظ 

ارزش ها و نظام خود کمر خم نمی کنند. امروز 
جمع قابل توجهی از مردم از لحاظ معیشت، 

مسکن و امورات روزمره تحت فشار هستند. 
وی اظهــار کــرد: یکی از مســائلی که همه 
نمایندگان بر آن اصــرار دارند تحقق عدالت 
اجتماعی و مبارزه با فساد و مبارزه با تبعیض 
و مبــارزه با دانه درشت هاســت. بنده همواره 
گفتــه ام اگر مراجعــه کننده یک دســتگاه 
حکومتــی دولتی یــا یک موسســه عمومی 
غیردولتی تخلف داشت ما باید به تخلف خود 
دستگاه جدی تر رسیدگی کنیم. انتظار می رود 
همکاری و هم افزایی بین کمیسیون اصل 9۰ 

و قوه قضائیه ارتقاء یابد.
وی اضافه کرد: مســاله بعدی که ما باید برای 
آن تلاش کنیم احیای حقوق عامه اســت که 
در این زمینه از شما کمک می خواهیم هم از 
لحاظ قانونی و هــم از لحاظ حمایت معنوی 
و هم تامین اعتبــارات لازم. حقوق عامه یک 

مقوله وسیعی است. 
محسنی اژه ای در ادامه خاطرنشان کرد: سند 
تحول قضایی ســال ۱۴۰۲ به پایان می رسد 
از اول ســال به دوستان تاکید کردیم که باید 

سندی متناسب با شرایط روز تنظیم شود.
رئیس قوه قضائیه گفت: اکنون سال انتخابات 
اســت، برگزاری این انتخابات الزاماتی دارد، 
بایدها و نبایدهایی دارد که بخش قابل توجهی 

از آن به قوا باز می گردد. 
بایدهایی که موجب مشــارکت بالا و نشــاط 
مردم و ایجاد فضای ســالم انتخاباتی می شود 

را باید احصا کنیم. 
رئیــس قوه قضائیه در ادامــه بیان کرد: یکی 
دیگر از مســائلی که در خصــوص آن گلایه 
می شــود بحث فضای مجازی است ما شورای 
عالی فضای مجازی داریم که ســران قوا نیز 

عضو آن هستند.
رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: این که کاندیداها 
خصوصیات، برنامه ها و وظایف شــان را برای 
مردم تبیین کرده و توضیح دهند خوب است 
اما نیازی نیســت انســان برای معرفی خود 

دیگران را تخریب کند.
وی توضیح داد: یک سلسله وظایفی به عهده 

شــخص رئیس قوه قضائیه گذاشته شده که 
امکان تفویــض آن هم وجود ندارد از مجلس 
شورای اسلامی درخواســت دارم در این باره 

کمک کند تا اصلاحاتی صورت گیرد. 
این مجلس، یک مجلس فعال 

و نه یک مجلس منفعل بوده است
محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی نیز در این نشســت که به مناسبت 
هفته مجلس برگزار شــد گفت: هم به عنوان 
یک شــهروند و هم به عنــوان یک فردی که 
چند ســالی به عنوان ضابط قــوه قضائیه در 
نیــروی انتظامی توفیق خدمت داشــتم و با 
مســائل قوه قضائیه آشنا هستم امروز از همه 
عزیزانم در قوه قضائیه به ویژه ریاست محترم 

قوه تقدیر و تشکر می کنم.
رئیس مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
انصافــاً این مجلس، یک مجلــس فعال و نه 
یک مجلس منفعل بوده اســت اظهار کرد: ما 
به عنوان نماینده مــردم در خانه مردم اجازه 
ندادیم موضوعی در دســتور کار مجلس قرار 
بگیرد که دغدغه و مشــکل مردم نباشد. این 
مجلس از این جهت از سوی رهبری به عنوان 
مجلس انقلابی نامگذاری شــد کــه مبانی و 
رویکرد برای مشــکلات مردم نیز تحت تأثیر 
گروه ها و جریانات نبوده بلکه مبنی بر  مبانی 

انقلاب و نظام اسلامی بوده است.
قالیباف ادامه داد: خدا را شــاکریم که قوانین 
مهمی نظیــر قوانین راهبــری، جهش تولید 
مسکن، خودرو، معیشت، رتبه بندی معلمان 
و متناســب ســازی حقوق بازنشستگان را به 

تصویب رساندیم. 
وی همچنین با اشاره به تصویب قانون اسناد 
غیر رســمی در مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: این قانون گامی بسیار مهم و اساسی به 
نفع مردم، نظام و اقتصاد اســت. این قانون در 
مجمع قرار دارد و در جلسه چهارشنبه مجمع 
اولین موضوعی که در دســتور کار قرار دارد 

همین موضوع است.
رئیــس قوه مقننه در ادامــه عنوان کرد: یک 
قانــون دیگری در مجلس وجــود دارد که دو 
قوه مقننه و قضائیــه می توانند با همکاری با 

یکدیگر پیگیــری کنند، موضــوع مربوط به 
افشاگران فساد یا سوت زنی است که تبدیل به 
قانون شده و باید با همکاری نزدیک میان دو 

قوه این کار اجرایی شود. 
قالیباف در بخش  دیگری از ســخنرانی خود 
به تصویــب مــوادی مرتبط با قــوه قضائیه 
در برنامه هفتم توســعه کشــور اشاره کرد و 
گفــت: در برنامه هفتم توســعه چندین ماده 
را در حوزه های پیشــگیری از جرم و دعاوی، 
هوشمند ســازی و اســتفاده از فناوری های 
نوین، تکمیل و قطعی مردم حد نگاری، توجه 
و حمایت از تولید و کســب و کار، استفاده از 
ظرفیت های مردم برای حل و فصل دعاوی و 
توجه به شایستگی ها و دقت عمل در ضابطین 
قوه قضائیه و توجه به رسیدگی رفاهی قضات 
به تصویب رســاندیم و این مسائل در اولویت 

مجلس قرار گرفته است.
وی همچنین به اشــتره بــه ثبت نام بیش از 
۲9 هــزار نفر برای داوطلبی انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی تاکید کــرد: الان بیش از 
۲۰ هزار نفر در میدان انتخابات وارد شــدند 
و می خواهنــد در چهــار رکنی کــه رهبری 
فرمودند یعنی مشــارکت، رقابت، ســلامت و 
امنیت وظیفه خود را در مشــارکت و رقابت 

انجــام دهند. ویژگــی قانــون انتخاباتی که 
براساس سیاست های قانون گذاری در مجلس 
تصویب و ابلاغ شــد این است که هم در آن 
بــرای صیانت از افرادی که خود را در معرض 
انتخاب مردم قرار دادند، پیش بینی شده است. 
در ایــن زمینه چنانچــه ]از تخلفات[ رصد و 
جلوگیــری نکنیم و حتی بعداً اقدام کنیم نیز 
با خسارت هایی مواجه خواهیم شد؛ همه باید 

تلاش کنیم که این اتفاق نیفتد.
رئیس مجلس با اشــاره به برگزاری جلسه ای 
مشترک میان مجلس، شورای نگهبان و وزارت 
کشور درباره انتخابات گفت: چندی پیش و در 
زمان آغاز  ثبت نام ها با دوستان مان در وزارت 
کشــور و شــورای نگهبان قرار گذاشتیم که 
هفته ای یک بار نمایندگانی از این دو مجموعه 
به همراه  یک نفر از هیئت رئیسه مجلس دور 
هم بنشینند و مســائل مربوط به انتخابات و 
مســائل مربوط به مشارکت  و مسائل موجود 
را رصد کنند تا اشکالی پیش نیاید؛ در همین 
راســتا خواهش من این است که اگر ریاست 
قوه قضائیه بپذیرند یک نفر از هیئت رئیســه 
مجلــس و قوه قضائیــه بــرای پیگیری این 
موضوع انتخاب شــوند و بــه صورت هفتگی 

مسائل مربوط به انتخابات را دنبال کنند.

احمدحکیمیپوردرگفتوگوبا»مردمسالاری«مطرحکرد

شاهد رفتارهای مشارکت گریز از سال 98 به بعد هستیم
نتیجه ردصلاحیت ها کم رونق شدن انتخابات است

محسنیاژهایدرنشستمشترکنمایندگانمجلسبارئیسقوهقضائیه:

کاندیداهابرایمعرفیخوددیگرانراتخریبنکنند




